DOI: 10.18572/1812-3805-2020-3-73-80

Научные взгляды Г.Ф. Шершеневича на понятие «законные интересы»

Ядрихинский Сергей Александрович, доцент кафедры административного и финансового права Северо-Западного института (филиала) Московского государственного юридического университета имени О.Е. Кутафина (МГЮА), кандидат юридических наук, доцент Syadr@yandex.ru

В статье рассматривается понятие «законные интересы» в его исторической ретроспективе. Исследуются методологические подходы Г.Ф. Шершеневича к определению понятия «законные интересы» через соотношение с субъективным правом и критику теории интереса Р.Ф. Иеринга. Показан взгляд Г.Ф. Шершеневича на онтологическую природу интереса. Соотносится научная мысль Г.Ф. Шершеневича с современным пониманием феномена «законные интересы». Выявляются дискуссионные вопросы.

Ключевые слова: интерес, законный интерес, субъективное право, дозволение, научные воззрения Г.Ф. Шершеневича, теория интереса Р.Ф. Иеринга.

G.F. Shershenevich's Scientific Views on the Legal Interests Concept

Yadrikhinskiy Sergey A.

Senior Lecturer of the Department of Administrative and Financial Law of the Northwestern Institute (Branch) of the Kutafin Moscow State Law University (MSAL) PhD (Law), Associate Professor

The article deals with the concept of 'legitimate interests' in its historical retrospective. The article deals with the methodological approaches of G.F. Shershenevich to the definition of the concept of 'legitimate interests' through the relationship with the subjective right and the critique of the theory of interest of R.F. Iering. The view of G.F. Shershenevich on the ontological nature of interest is shown. Correlates the scientific thought of G.F. Shershenevich with the modern understanding of the phenomenon of 'legitimate interests'. Discussion questions are revealed.

Keywords: interest, legal interest, subjective right, permissiveness, scientific views of G.F. Shershenevich, theory of interest of R.F. Iering.